

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes in Africa



MEDIA MONITORING

12 November 2014

DR Congo's M23 rebels warn of new conflict risk

Source: AFP World News

Kampala, 7 November 2014 - The leader of the Democratic Republic of Congo's defeated M23 rebels has warned of the possibility of renewed conflict, signalling mounting frustrations among the group's confined-to-camp fighters.

The rebels' 18-month war, during which they briefly seized the key town of Goma, capital of mineral rich North Kivu province, was brought to an end a year ago by government troops and UN peacekeepers, with fighters fleeing into neighbouring Uganda and Rwanda.

According to the Ugandan army, close to 1,300 rebels -- the bulk of their surviving fighting force -- signed papers in May vowing not to fight again in return for a possible amnesty, but M23 president Bertrand Bisimwa said that if Kinshasa did not fulfil its side of the deal, he could not "give guarantees for what will happen tomorrow."

"The main causes of this conflict should be dealt with, the causes remain. Today, the security situation in the country has completely deteriorated," he told AFP in an interview in the Ugandan capital Kampala.

"Negative forces continue to plunder the east," he said, complaining that no other rebel force "has been disarmed or stopped."

"They continue to kill. The number of women raped increases each day. The question of refugees has not been resolved. The issue of national reconciliation has simply been forgotten," Bisimwa said.

While the M23 were defeated, multiple armed groups still operate in a region that has been in turmoil for the best part of the past two decades.

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

Much of the rebel activity consists of abuses against civilians and illegal exploitation of natural resources, be it metals, ivory or timber.

- No guarantees -

Bisimwa accused Kinshasa of reneging on its side of a deal, including the release of M23 fighters from prisons in DR Congo -- and that this meant M23 fighters in camps in Uganda were fearful of returning to reestablish the group as a mainstream political party.

Kinshasa has so far given an amnesty to some 300 M23 rebels. An M23 delegation had been due in the city for talks on Friday, but reportedly did not turn up -- and the group has already been accused of missing several meetings.

With their fighters disarmed and held under guard in camps in Uganda and Rwanda the M23 now hold little if any influence on the ground. The M23 chief, however, implicitly warned his men would fight again should agreements fail.

"When we took up arms, it was when we were forced to do so because to not take up arms would have meant dying. When our people are killed, out of view of the cameras, when our women are raped and our possessions looted, what do you expect us to do? And those that were doing it did so either with the knowledge of the government or its army. What should we have done?" he said.

"We cannot give guarantees of what will happen tomorrow. If the government does not respect its commitments, we regret to tell you that nobody will force us to respect ours," Bisimwa said.

The United Nations and Kinshasa accused both Rwanda and Uganda of actively backing the mainly ethnic-Tutsi M23 rebellion, launched by mutinous soldiers, claims denied by both Kigali and Kampala.

DR Congo President Joseph Kabil announced the amnesty in February, to cover "acts of insurgency, acts of war and political offences."

However, more serious transgressions are excluded from the amnesty, including crimes against humanity, torture, sexual violence, child conscription and embezzlement and looting -- allegations that have been levelled at large numbers of M23 fighters by the UN.

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

On 20th anniversary, Security Council honours role of Rwandan genocide Tribunal

Source: UN News Centre

8 November 2014 – The Security Council today marked the 20th anniversary of the United Nations tribunal established in the wake of the 1994 Rwandan genocide, recognizing the court's role in fostering a process of national reconciliation and the restoration and maintenance of peace in the African country.

Based in Arusha, Tanzania, the International Criminal Tribunal for Rwanda (ICTR) was set up after the Rwandan genocide, when at least 800,000 ethnic Tutsis and politically moderate Hutus were systematically killed during a span of three months beginning in April 1994.

In a statement issued to the press, the Council recalled its resolution 955 of 8 November 1994 in which it set up the Tribunal as part of a wider fight against impunity in the country while also recognizing the ICTR's role in pursuing prosecutions against those responsible for the genocide.

To that point, the Council emphasized the importance of the International Residual Mechanism for Criminal Tribunals in ensuring that the imminent closure of the ICTR “does not leave the door open to impunity for the remaining fugitives and for those whose appeals have not been completed.”

Set up by the Council in December 2010, the Residual Mechanism is mandated to take over and finish the remaining tasks of the ICTR once its mandate expires by the end of 2014.

In addition, the 15-Member Council called upon all States to cooperate with the ICTR, the Residual Mechanism, and the Government of Rwanda in the arrests and prosecutions of the remaining nine indicted fugitives and extended the call to all States to investigate and prosecute all other fugitives accused of genocide residing within their borders.

Rwanda bought TL-50 air defense missiles from China: Kanwa

Source: WantChina Times

9 November 2014 - China North Industries Corporation based in Beijing has successfully exported its TL-50 or Sky Dragon 50 air defense missiles to Rwanda, according to Kanwa Defense Review, a Chinese-language military magazine based in Canada.

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

Rwanda is the first and currently the only nation in Africa to use the TL-50. Designed based on China's PL-12 air-to-air missile, the TL-50 can attack targets between 20 and 30 kilometers from the ground with an attacking range of 50 kilometers. Kanwa said it is now the most advanced air defense missile in East Africa, though Rwanda has purchased only a very limited number of the missiles.

With the ability to track 144 targets, the TL-50 can launch 12 missiles to intercept 12 incoming targets simultaneously. A photo of the system was shown at the Africa Aerospace Defense Exhibition this year which shows a single missile launcher with four launch tubes. Rwanda must have at least four TL-50 launchers as this is the system's lowest operational unit, Kanwa said.

The missile also has fire and forget capability, Kanwa said. However, the TL-50 has not entered service in China, as the PLA has selected the HQ-16 as its current standard air defense missile.

Rwanda: Peace, Security Conference Opens in Kigali

Source: The New Times

11 November 2014 - Security experts from Uganda, Kenya and Rwanda are meeting in Kigali to assess the implementation of the Northern Corridor integration projects under the 'Mutual Peace and Security' pact.

Participants are from Police forces, Immigration departments, Prison services, natural resources and disaster management entities.

Northern Corridor countries access international markets through Kenya's Mombasa port.

On Monday, the 'Peace and Security' cluster assessed various issues related to prevention of genocide, conflict resolution, disaster preparedness, fighting cross-border and organised crimes like terrorism, human and drug trafficking.

The six-day conference will also evaluate other integration projects like free movement of persons and services, trade, industry, tourism and labour.

"The conference will consider obstacles to free movement of people and how they can be addressed," Assistant Commission of Police Jimmy Hodali, Commissioner for Peace Support Operations (PSO) in Rwanda National Police, said.

According to article two of the pact, security services from partner states will work closely to combat crimes, ensure safety of people and safeguard member countries against instability that might come with the new development initiatives.

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

Security services from the three countries, therefore, established committees of intelligence, police, immigration and correctional services to spearhead the implementation of the agreed 14-key areas of cooperation to promote and maintain stability for the development of the Northern Corridor.

Areas of cooperation include conflict prevention, management and resolution, prevention of genocide, combating terrorism and piracy.

Others include Peace Support Operations, disaster risk reduction, management and response, management of refugees, control of proliferation of illicit arms and light weapons, combating financial, organised and cross-border crimes such as human and drug trafficking, money laundering and cyber crimes and correctional services including exchange of prisoners, detention, custody and rehabilitation of offenders.

"The conference will also design a mechanism open to other countries that will express interest to join one or all projects," ACP Hodali added.

US Warns Against Travel to Burundi Amid a Wave of Violent Attacks

Source: Vice News (news.vice.com)

By Virgile Dall'Armellina

Bujumbura, 10 November 2014 - On Friday night [7 November] men armed with machetes looted several houses and wounded two men in Bujumbura, the port city capital of Burundi, which is located on the shores of Lake Tanganyika in Africa's Great Lakes region. According to French radio station RFI, the attack took place in the working class neighborhood of Musaga, just south of the city center.

The incident is the latest in a wave of attacks that have terrorized the capital and several towns in the west and center of the country. The police have so far failed to make a single arrest related to the attacks and the US has voiced its concern over the security situation in Burundi, with the State Department warning US citizens against non-essential travel to the region. The Belgian government has also issued a travel warning for certain regions of its former colony, which gained independence in 1962.

The Bureau of Consular Affairs at the US Department of State advised via its website that Somalia-based jihadist terrorist group — al Shabaab has warned of impending attacks in Burundi, a country where weapons are widely available.

Burundi President Pierre Nkurunziza, leader of the Forces for the Defense of Democracy party (FDD), has been in power for nearly 10 years, since the end of the civil war that tore the country apart between 1993 and 2005, a result of the long-standing ethnic conflict

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

between the Hutu and the Tutsi tribes. Nkurunziza is allegedly considering a third term, despite the two-term limit imposed by the Burundian constitution. Members of the opposition have accused the country's independent electoral commission, CENI, of a pro-FFD bias.

In a statement released on November 4, the Burundian Ministry of Foreign Affairs and International Cooperation expressed its dismay at the US and Belgium's travel warnings, saying that it "regrets this type of posturing that aims to present Burundi as a country gripped by a notable level of insecurity." The ministry also stated that, "Everything is being done to curtail the wave of criminal activity that surfaces like clockwork around the time of general elections." The ministry further attested that, "overall security is good" throughout Burundi, despite frequent reports of ambushes by armed gangs, particularly on the backroads out of the capital.

Burundian news site Bujumbura News reported that Minister of the Interior Édouard Nduwimana claimed to have "satisfactory proof that terrorist groups are [operating] on Burundian soil," during round-table talks with religious leaders on November 3. According to Nduwimana, Islamist terrorist groups have already recruited Burundians members, and arrests have already taken place.

A source working for the Burundian intelligence services told RFI in early November that two young Burundians allegedly recruited through Koranic schools had been arrested in the town of Gahumo, in the eastern region of Cankuzo.

Les Etats-Unis invitent les Américains à ne pas aller au Burundi

Par RFI

5 novembre 2014 - Le département d'Etat américain vient de renouveler ces conseils de voyage aux Américains qui veulent visiter le Burundi. Il déconseille fortement la destination sauf en cas de voyage essentiel, en décrivant une situation sécuritaire alarmante, alors que le ministère belge des Affaires étrangères déconseille certains coins du même pays. Au Burundi, ces textes ont eu des effets ravageurs, ce qui a poussé le ministère des Relations extérieures et de la coopération internationale à réagir mardi.

Il s'agit d'un texte mesuré qui se veut rassurant. Chaque mot du communiqué de la diplomatie burundaise semble avoir été pesé. Bujumbura regrette une prise de position qui décrit le Burundi « comme un pays en proie à une insécurité préoccupante » ; ce qui risque de « décourager » les investisseurs et autres touristes à visiter ce pays. Mais la volonté est sans doute de ne pas froisser les deux principaux donateurs bilatéraux du Burundi.

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

Cela est bien loin de l'image que donne de ce pays le département d'Etat américain dans son message aux citoyens américains qui voyagent : risques d'attentats terroristes, présence de groupes armés, risques élevés également de se faire agresser à Bujumbura et dans le reste du pays, tout ceci dans un pays gangrené par la corruption, où la loi n'est pas respectée et où les criminels sont protégés par des responsables locaux corrompus.

Quelques cas d'insécurité

Le porte-parole du ministère burundais des Relations extérieures, Daniel Kabuto, dément, tout en reconnaissant quelques cas d'insécurité : « La situation sécuritaire au Burundi est globalement bonne. Mais à l'approche des élections, on est habitué à voir ce genre de phénomènes. La police a redoublé de vigilance et au moment où je vous parle, on sait qu'il y a ce genre de cas de bandits qui ont été arrêtés ».

Le seul ennui, c'est que le gouvernement du Burundi vient de donner lui-même du grain à moudre à ceux qui déconseillent la destination Burundi en reconnaissant lundi, que les insurgés somaliens d'al-Shabbaabs étaient déjà dans ce pays.

Est de RDC : Volte-face des FDLR

Source : KongoTimes

10 novembre 2014 - Il n'y a plus de blocage du processus de désarmement volontaire des combattants hutus des Forces démocratiques pour la libération du Rwanda (FDLR) et de leur délocalisation vers la ville de Kisangani en province Orientale. Et ce, puisque ces rebelles rwandais qui ont manifesté de la résistance depuis plusieurs mois, viennent enfin d'accepter de rejoindre le camp de transit de Kisangani afin d'attendre leur rapatriement au Rwanda. Depuis la ville de Goma, chef-lieu de la province du Nord-Kivu où il séjourne actuellement, le représentant spécial adjoint du Secrétaire général des Nations Unies en Rdc chargé des opérations de l'Est, le général Abdallah Wafi, a fait savoir hier au cours du point de presse des Nations Unies que les rebelles hutus rwandais des FDLR ont adressé des lettres quant à ce aux autorités de la sous-région. Et, comme toujours, la MONUSCO rassure son appui logistique à ce processus.

« Aujourd'hui, ils ont officiellement écrit et nous avons pris acte », dit-il, avant d'ajouter que nous allons saisir les autorités congolaises. Il a rassuré que la Monusco va les transporter à Kisangani pour faire leur évaluation et s'ils acceptent d'y rester, elle va continuer avec son appui logistique comme elle le faisait déjà à Kanyabayonga.

Le général a aussi affirmé que la Monusco va soutenir le processus pour vraiment les enlever du Kivu, écarter cette pomme de discorde et contribuer ainsi à faire revenir la confiance, la sécurité et la stabilité entre les différents pays de la sous-région.

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

L'on se rappellera que ces rebelles hutus rwandais avaient bloqué le processus de démobilisation, qui pourtant, se poursuivait bien. Ce blocage était dû à la volonté des autorités FDLR de ne pas quitter la région du Kivu, sous prétexte que les autorités locales de la Province Orientale ne veulent pas de leur présence à Kisangani, et qu'ils attendaient que la Communauté internationale fasse pression au gouvernement rwandais pour leur rapatriement.

Cependant, lors du sommet de la SADC tenu à Luanda en Angola le 02 juillet dernier, il a été décidé d'accorder un moratoire de six mois aux FDLR. Et, s'ils s'entêtaient toujours, au bout de la fin de ce moratoire, les autorités compétentes envisageaient déjà des mesures fortes contre ces FDLR et l'option militaire était prévue pour chasser de force les éléments FDLR réfractaires à cette reddition dans la région du Kivu.

En termes clairs, les forces gouvernementales congolaises allaient mener des actions militaires conjointes avec la force de la MONUSCO contre les factions FDLR qui ne voudront pas désarmer. Puisque, le Gouvernement de la RDC a fait montre d'une forte volonté à pouvoir obtenir de façon pacifique, le désarmement de ces combattants hutus rwandais en vue de leur rapatriement. Et pour cela, la MONUSCO a déployé des moyens conséquents.

Heureusement qu'ils ont compris qu'ils n'avaient pas d'autre choix que de se rendre et d'intégrer ce processus de démobilisation – qui était leur propre décision – et aussi de rejoindre le camp de transit de Kisangani en Province Orientale, pour qu'ils soient délocalisés de la région du Kivu, et attendre leur rapatriement au Rwanda.

Signalons qu'un grand nombre de rebelles hutus rwandais FDLR avaient déjà rendu les armes ainsi que leurs dépendants. Ils attendent toujours, dans les camps DDRRR de la Monusco, leur rapatriement vers leur pays le Rwanda.

Les attaques du Rwanda à la Monusco

Dans sa rhétorique habituelle contre la Monusco au Conseil de sécurité, M. Eugene-Richard Gasana, l'ambassadeur rwandais au Conseil de sécurité disait le 27 octobre dernier que pour justifier l'inaction Brigade d'intervention contre les FDLR, la haute direction de la MONUSCO a tenté d'expliquer que l'action militaire contre les FDLR était compliquée, parce que les combattants vivaient parmi les civils. Ceci n'est pas vrai et dit avoir fourni à la MONUSCO de nombreuses preuves sur l'emplacement des camps militaires des FDLR, séparés des civils.

Et d'ajouter que toutes les parties prenantes ont remarqué que les FDLR n'avaient jamais eu l'intention de désarmer. Au contraire, les FDLR, au travers de ses alliés dans la région, a tenté, même récemment au sommet de la CIRGL /SADC à Luanda, en Angola, pour assurer que l'action militaire contre les FDLR est retiré de l'ordre du jour de la région, contredisant ainsi les résolutions du Conseil de sécurité mentionnées ci-dessus et la récente déclaration du Conseil de sécurité.

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

Et de se demander, pourquoi, vingt ans après notre détermination collective à éradiquer les FDLR, le Conseil de sécurité a encore du mal à trouver une solution durable à une force négative dont les dirigeants et les membres sont parmi les auteurs du génocide de 1994 contre les Tutsis. Pourquoi, au lieu d'aborder la cause principale de l'insécurité dans l'Est de la RDC, le Conseil de sécurité, qui comprend au moins cinq pays qui ont le fond nécessaire sur cette situation, a préféré gérer cette insécurité et de se concentrer sur les conséquences de la présence des FDLR à l'Est de la RDC. Pourquoi le Conseil de sécurité ne peut-il pas faire le suivi sur la mise en œuvre de plusieurs résolutions qu'il a lui-même adoptées et demander des comptes à une force de l'ONU qu'il a mise en place, et à qui il a fourni un mandat clair et un budget en conséquence ?

« Je crois que ces questions, Mme la Présidente, sont légitimes, non seulement du point de vue rwandais ou régional, mais aussi dans une perspective globale de maintien de la paix et de la sécurité internationale et de notre responsabilité de protéger. À cet égard, il serait regrettable que le Conseil passe les vingt prochaines années dans le traitement avec les FDLR et ses conséquences pour la RDC et la région », a indiqué M. Gasana.

Et de continuer, qu'au-delà de la nécessité absolue de rétablir la paix et la sécurité dans notre région, cette inaction collective sape davantage la crédibilité de ce Conseil de sécurité. Comme le délai imparti aux FDLR approche à grands pas, je suis néanmoins convaincu que la dynamique d'ensemble pour la paix, la sécurité et la coopération dans la région des Grands Lacs est si forte qu'elle finirait par permettre la MONUSCO / Brigade spéciale d'intervention, sous la supervision de ce Conseil de sécurité, de venir à la hauteur de notre attente collective d'une région sûre et stable des Grands Lacs, exempt de groupes armés, y compris le dernier mouvement génocidaire sur les continent.

Le Rwanda peut tout dire, mais il oublie que d'une certaine façon, il est à la base du pourrissement de la situation dans l'Est de la Rd Congo. Car, en lieu et place de réfléchir pour trouver des solutions durables, le Rwanda a brandi les muscles lorsque Jakaya Kikwete, président tanzanien avait proposé un dialogue inter-rwandais. Et pourtant, s'il avait été écouté, ceci permettrait à ceux des FDLR qui répondent aux critères d'aller contribuer au développement de leur pays. Malheureusement, c'est la Rd Congo, pays auquel la communauté internationale avait imposé ces Rwandais, qui doit en assumer toutes les conséquences.

DR Congo: UN official applauds sentencing of militia leader for war crimes

Source: UN News Centre

9 November 2014 - The head of the United Nations peacekeeping mission in the Democratic Republic of the Congo (DRC) – also known by its French acronym MONUSCO – has welcomed the sentencing of a former commander of a militia group

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

accused of war crimes as a step towards reinforcing the rule of law in the war-torn African nation.

"I applaud the DRC judiciary authorities' resolve to effectively fight impunity," stated Martin Kobler in a press release.

"MONUSCO will continue to support the DRC justice system in its efforts to implement a zero tolerance policy for the worst forms of violence committed against civilians in times of conflict."

On 7 November, a DRC Military Court sentenced General Jérôme Kakwaku to a 10-year prison term for "serious crimes" committed in the country's eastern district of Ituri by the Forces armées du peuple congolais (FAPC).

According to MONUSCO, under General Kakwaku's leadership the FAPC ravaged the Ituri countryside between 2003 and 2005 perpetrating a series of "gross human rights violations" including arbitrary execution, rape, arbitrary arrest, torture, and illegal detention. He is also being held accountable for massacres committed in Kobu and Jicho forest in January 2003.

The press release added that General Kakwaku's name had been on a list of five senior officers of the Congolese Armed Forces accused of rape. The list was handed to President Joseph Kabilo in May 2009 by a delegation of the UN Security Council as part of the Organization's support for the Congolese Government's "zero tolerance policy."

DR Congo: UN mission says police arrest more than 200 suspected of recent attacks

Source: UN News Centre

5 November 2014 - The United Nations stabilizations mission in the Democratic Republic of the Congo (DRC) announced today that more than 200 people have been arrested in relation to the recent attacks against civilians around the town of Beni in the long-restive eastern part of the vast African country.

The announcement came just hours before the UN Security Council adopted a Presidential Statement that "strongly condemned the recent attacks by the Allied Democratic Forces (ADF) in the Beni territory, brutally killing over 100 civilians, mostly women and children."

The Security Council also expressed its deep concern over the lack of progress of the voluntary disarmament process of the Democratic Forces for the Liberation of Rwanda (FDLR), recalling the 2 January 2014 end date set and calling on the DRC government,

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

in coordination with the UN mission known as MONUSCO, “to immediately undertake military action against those leaders and members of the FDLR who do not engage in the demobilization process and who continue to carry out human rights abuses.”

In addition, the Council, in the three-page comprehensive statement, expressed its “grave concern” at the decision of the DRC government to expel the head of the UN joint Human Rights Office and recent threats made against other staff members in that office.

Earlier today, according to an announcement on Radio Okapi, created by the UN mission known by its French acronym MONUSCO, and the Swiss non-governmental organization Fondation Hirondelle, MONUSCO spokesman Charles Bambara said among those arrested were members of the Ugandan-based ADF rebel group who are believed to be responsible for the attacks in and around Beni.

Weapons, ammunitions, bombs, radio sets and other military equipment were seized in the operations, according to Mr. Bambara.

He said more than 200 people had been arrested in the operations carried out by the National Police and MONUSCO police, while UN mission forces are also intensifying their patrols in the region.

Briefing the Security Council in New York last month, the Secretary-General’s Special Representative for the DRC and the head of MONUSCO, Martin Kobler, underlined the need for a “proactive, not reactive” response in countering the country’s rebel groups and boosting protection for civilians.

Mr. Kobler noted that despite initial hopes that “the seeds of peace” would spread throughout the DRC’s eastern regions, recent outbursts of violence in villages in and around the city of Beni in North Kivu reminded the world “just how fragile those hopes can be.” He was referring to a series of massacres committed by ADF rebels between 2 October and 17 October.

Burundi : l'ONU prévient que les réalisations politiques demeurent fragiles

Source : Centre d'Actualités de l'ONU

New York, 5 novembre 2014 - Lors d'une réunion mercredi au Conseil de sécurité, le Représentant spécial du Secrétaire général pour le Burundi et Chef du Bureau des Nations Unies dans ce pays (BNUB), Parfait Onanga-Anyanga, a affirmé que les réalisations « remarquables » du dialogue politique sont aujourd’hui menacées alors que la pays s’apprête à organiser dans environ six mois des élections présidentielles et législatives.

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

Alors que l'ensemble du cadre législatif est en place, avec l'adoption par consensus du Code électoral, le 3 juin dernier, par le Président de la République, suivie de l'annonce, le 18 juillet, par la Commission électorale nationale indépendante (CENI), du calendrier électoral, la constitution des commissions électorales aux niveaux provincial et communal « a soulevé une controverse et ravivé les accusations de partialité par l'opposition », a expliqué M. Onanga-Anyanga.

« Le Président de la Commission électorale s'est lui-même engagé à corriger les déséquilibres identifiés, même s'il a averti qu'il serait impossible de satisfaire toutes les revendications. Qu'elles soient fondées ou non, ces accusations reflètent la méfiance d'une partie importante de la classe politique à l'endroit de l'institution chargée d'organiser les élections de 2015 », a précisé le Représentant spécial.

Annoncés par certains partis de l'opposition et associations de la société civile, le retrait et les menaces de retrait des démembrements de la CENI pourraient accroître les risques de tensions préélectorales et ouvrir la voie à des contestations postélectorales génératrices d'instabilité, a prévenu le Représentant spécial, en pointant une crise de confiance envers la Commission.

Outre l'organisation des élections, le Représentant spécial s'est félicité de la baisse considérable du nombre des actes de violence politique ou d'intolérance perpétrés par des jeunes affiliés à des partis politiques et, plus largement, du déclin des violations des droits de l'homme dans le pays. Toutefois, des incidents criminels préoccupants se sont produits en octobre dans plusieurs provinces, notamment dans la Mairie de Bujumbura, s'est inquiété le Représentant spécial.

Évoquant ensuite la fermeture du BNUB, prévue le 31 décembre, M. Onanga-Anyanga a expliqué qu'elle suivait son cours, avec la réduction progressive des effectifs et le renforcement parallèle de l'Équipe de pays des Nations Unies.

Le représentant du Burundi a déclaré que le retrait du BNUB laisserait un « fossé difficile à combler », mais qu'il offrait l'occasion aux autorités burundaises de prouver qu'elles sont en mesure d'assumer efficacement leurs responsabilités, en coopération avec leurs partenaires dans les domaines des droits de l'homme et du développement.

Burundi : l'ONU enverra ses observateurs pour les élections générales de 2015

Source: Agence de presse Xinhua

7 novembre 2014 - Un responsable du Bureau des Nations Unies au Burundi (BNUB) a annoncé jeudi que les Nations Unies vont envoyer les observateurs pour les élections générales de 2015 au Burundi.

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

"Sur requête du gouvernement de la République du Burundi, le Secrétaire Général des Nations Unies, Ban Ki-Moon, va envoyer une équipe d'observateurs pour les élections générales de 2015 au Burundi. Cette équipe devra arriver au mois de janvier 2015", a annoncé jeudi Vladimir Monteiro, chargé des Informations et des Relations publiques au sein du BNUB.

M. Monteiro a rappelé les réalisations du BNUB au Burundi durant ses trois années d'existence au Burundi après qu'il ait remplacé le Bureau Intégré des Nations Unies au Burundi (BINUB), notamment en ce qui est en rapport avec l'amélioration des droits de l'homme au Burundi et le renforcement des capacités institutionnelles dans certaines institutions étatiques comme le ministère de la Justice et le parlement.

Il a souligné aussi le rôle facilitateur du BNUB dans l'adoption de la feuille de route pour les élections de 2015 et dans la signature du code de conduite pour les élections générales de 2015.

Burundi : un responsable dément une rumeur selon laquelle l'eau de robinet est intoxiquée

Source: Agence de presse Xinhua

7 novembre 2014 - La Régie de Production et de Transport de l'Eau et de l'Electricité (REGIDESO) a démenti jeudi une rumeur selon laquelle que l'eau de robinet en mairie de Bujumbura aurait été intoxiquée par des malfaiteurs.

"Dès qu'on a entendu cette rumeur, nous avons déployé nos techniciens dans tous les points où l'on prélève l'eau pour voir si réellement elle est intoxiquée. Ils ont trouvé que l'eau est propre à boire. Les gens ne devraient donc pas avoir peur, ils peuvent en consommer parce qu'elle potable", a Le directeur ad interim de l'eau à la REGIDESO, Fornaïs Gahizi, sur les ondes de la radio nationale burundaise.

Il a fait savoir que l'eau est contrôlée depuis les stations de captage jusqu'aux robinets et a indiqué que chaque fois à la veille des élections, les malfaiteurs propagent des rumeurs, regrettant que cette fois-ci ils s'attaquent à un secteur aussi vital et sensible qu'est l'eau.

Cette rumeur vient s'ajouter à un climat d'insécurité où les habitants de la mairie et de certains autres endroits du pays craignent pour leur sécurité à cause des groupes d'hommes en armes blanches qui circulent la nuit en longs manteaux en intimidant toutes les personnes qu'ils rencontrent sur leurs passages lorsqu'ils ne s'adonnent pas au pillage dans les ménages.

Le Burundi se prépare aux élections générales de 2015 dans un climat dominé par une insécurité rampante après une bonne période d'accalmie.

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

Rwanda: FDLR Must Be Crushed By Force of Arms after January Deadline - UN

Source: The New Times via AllAfrica.com

By Eugène Kwibuka

7 novembre 2014 - The UN Security Council has expressed concerns over lack of voluntary disarmament of members of the Forces Démocratiques de Libération du Rwanda (FDLR) militia and called for attacks against the rebels by January.

Through its President-Australian Ambassador to the UN, Gary Quinlan-the Council said on Wednesday that it was deeply concerned "over the lack of progress of the voluntary disarmament process" of the FDLR.

The Council warned that there will be no further delay beyond the January 2 ultimatum set by leaders in the Great Lakes region for the voluntary disarmament process of the terrorist group.

It, hence, urged both the UN stabilisation mission in the Congo and the Congolese army to prepare for the attacks.

"The Security Council calls on Monusco and the Kinshasa government to immediately update operational plans for military action that should begin no later than January against the FDLR," Ambassador Quinlan said in the statement.

As usual, the Council reiterated its call on the government of DR Congo, in coordination with Monusco, to immediately undertake military action against those leaders and members of the FDLR who do not engage in the demobilisation process or who continue to carry out human rights abuses.

The Council quoted an assessment done last month by the joint International Conference of the Great Lakes Region (ICGLR) and the Southern African Development Community (SADC), which indicated that the FDLR has made no steps to voluntarily disarm and surrender.

Last month marked the half-way point for the six-month deadline since July 2 that Heads of State and Government of the ICGLR allowed for the FDLR to voluntarily disarm.

ICGLR and SADC's defence and foreign affairs ministers, who met in Luanda, Angola, last month, recommended that military force should be used against the FDLR if it does not disarm by January 2.

Twenty years of anarchy:

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

Operating from the jungles in the eastern swathes of DR Congo for the last 20 years, the FDLR is a genocidal militia whose members are accused of perpetrating the 1994 Genocide against the Tutsi in Rwanda.

The UN says members of the group, who are under the UN sanctions, have continued to promote and commit ethnically based killings and other crimes against humanity.

Rwandan officials have expressed reservation on trusting that FDLR members are willing to voluntarily surrender within the six-month deadline.

Foreign Affairs minister Louise Mushikiwabo said in August that the country considered the deadline for action against FDLR long passed and warned against what she described as the militia's "delaying tactics and diversions."

Many analysts, including political scientist Jean de la Croix Nkurayija, a professor at the University of Rwanda, remain sceptical that the FDLR is willing to disarm.

Also citing lack of political will to neutralise the FDLR on the part of both Monusco and the DR Congo government, Nkurayija said other regional forces in Africa need to be involved in fighting the militia if a credible military action is to be mounted against it.

L'envoyé spécial des Etats-Unis pour les Grands Lacs satisfait des échanges avec le ministre Tshibanda

Source : Digitalcongo.net

Kinshasa, 10 novembre 2014 - Le chef de la diplomatie congolaise et son hôte ont échangé sur le processus de la déclaration de Nairobi en rapport avec les anciens rebelles du M23 ainsi que sur la question du désarmement volontaire des éléments des Fdlr.

L'envoyé spécial des Etats-Unis pour la région des Grands Lacs, Russ Feingold, s'est déclaré satisfait des échanges qu'il a eus vendredi à Kinshasa, avec M. Raymond Tshibanda Ntungamulongo, ministre des Affaires étrangères, de la coopération internationale et de la Francophonie.

Le chef de la diplomatie congolaise et son hôte ont échangé sur le processus de la déclaration de Nairobi en rapport avec les anciens rebelles du M23 ainsi que sur la question du désarmement volontaire des éléments des Forces démocratiques pour la libération du Rwanda (FDLR).

A ce propos, le message de la Conférence internationale pour la région des Grands Lacs (CIRGL), de la Communauté pour le développement de l'Afrique australe (SADC) et les

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

Nations Unies, aux FDLR est clair « ils doivent désarmer sans condition avant le 02 janvier 2015 », a fait remarquer le diplomate américain.

Par ailleurs, le ministre des Affaires étrangères a reçu le même jour, dans le cadre de la coopération économique, M. Gernot Wagner, consul honoraire de la RDC en Allemagne et président de la société EVAGOR, spécialisée dans le développement des projets et la recherche de financements.

Actuellement, cette société est impliquée dans les discussions et les démarches devant permettre le développement du projet de la centrale thermique de Lwena, dans la province du Katanga. Selon M. Wagner, les entreprises allemandes sont intéressées à investir en RDC, avant d'informer le chef de la diplomatie congolaise de la prochaine visite d'une délégation d'hommes d'affaires allemands à Kinshasa.

RDC : l'ONU appelle la population de Beni à soutenir les opérations contre les rebelles de l'ADF

Source : Centre d'Actualités de l'ONU

New York, 24 octobre 2014 - A l'occasion d'une visite jeudi à Beni, dans le nord-est de la République démocratique du Congo, des envoyés de l'ONU et de l'Union africaine ont appelé la population à soutenir les opérations des forces armées congolaises (FARDC) et de la Mission des Nations Unies (MONUSCO) contre les rebelles des Forces démocratiques alliées (ADF).

« Ce n'est qu'unies que les forces armées congolaises, la MONUSCO et la population réussiront à mettre fin à la terreur imposée par les groupes armés », ont déclaré le Représentant spécial du Secrétaire général en RDC, Martin Kobler, l'Envoyé spécial du Secrétaire général pour la région des Grands Lacs, Saïd Djinnit, et le Représentant spécial de l'Union africaine pour le Burundi et la région des Grands Lacs, Boubacar Diarra.

La population de la région de Beni, qui se trouve dans la province du Nord-Kivu, a été récemment victime d'attaques de l'ADF, faisant de nombreux morts et blessés.

« Ces actes d'une rare violence nous confortent dans notre détermination à œuvrer avec les pays de la région y compris leurs forces vives, à la mise en œuvre de l'Accord-cadre pour la paix, la sécurité et la coopération pour la République démocratique du Congo et la région y compris la consolidation de la paix et de la stabilité à travers la neutralisation de toutes les forces négatives », a dit M. Djinnit.

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

Ces derniers jours, les bases de la MONUSCO ont été victimes de plusieurs attaques par des personnes en colère accusant les Casques bleus de ne pas être capables de les protéger contre les récents massacres.

M. Djinnit a rendu hommage au travail remarquable fait par les FARC et la Brigade d'intervention de la MONUSCO et les a encouragées à tout mettre en œuvre pour venir à bout des forces négatives.

Il a exprimé sa disposition à travailler étroitement avec les gouvernements des pays de la région et leurs organisations sous régionales en vue de s'attaquer aux sources des problèmes qui alimentent l'insécurité et perpétuent la méfiance dans la région y compris l'exploitation illicite des ressources naturelles.

Lors de leur visite, les trois responsables ont rencontré le maire de la ville, les responsables des FARDC et les populations locales. Ils se sont dits rassurés par la détermination des FARDC et de la MONUSCO à mettre fin définitivement à la menace que représentent les rebelles ougandais de l'ADF dans le territoire de Beni.

Ils ont souligné à quel point la confiance et le soutien de chacun aux opérations conjointes FARDC-MONUSCO sont essentiels à leurs succès. Ils ont exhorté la population à s'unir et à coopérer avec l'ensemble des acteurs afin de permettre la neutralisation de ceux qui commettent ces actes terroristes.

South Sudan: UN chief lauds steps to ending conflict between opposing factions

Source: UN News Centre

8 November 2014 – Secretary-General Ban Ki-moon has applauded the measures adopted by the group of African states working to end the simmering tensions in South Sudan and voiced hope that peace could quickly return to the young country, according to a United Nations spokesperson.

“The Secretary-General commends the strong stance adopted by the [Intergovernmental Authority on Development] (IGAD) Heads of States on the conflict in South Sudan which is in the interest of the people of South Sudan,” read a statement issued by UN spokesperson, Stéphane Dujarric.

South Sudan has experienced several bouts of violence over the past few months, including an incident in which the UN base in Bentiu came under fire resulting in the wounding of one child. Meanwhile, a prior attack caused hundreds of people to seek shelter at the nearest airport. Approximately 340 civilians took shelter with UN Mission in South Sudan (UNMISS) troops, and then were escorted to safety.

Disclaimer:

This media monitoring is sent to you only for your information. The inclusion of the attached news items is not an endorsement of the Office of the Special Envoy of the Secretary-General for the Great Lakes Region in Africa or that of the United Nations Organization. Further use or distribution of this media monitoring must be guided by this principle.

In his statement, however, Mr. Ban said he was “encouraged” by the work carried out by IGAD – a group of eight East African nations including governments from the Horn of Africa, Nile Valley, and the Great Lakes Region – and the South Sudanese parties’ stated intention to cease hostilities immediately and reach agreement on an inclusive power sharing arrangement within 15 days.

“The Secretary-General hopes that parties will live up to their stated commitment to peace and meaningfully engage in dialogue in order to reach a comprehensive peace agreement that addresses the root causes of the conflict in South Sudan,” the statement continued.

Political in-fighting between President Salva Kiir and his former deputy, Riek Machar, started in mid-December 2013 and subsequently turned into a full-fledged conflict that has sent nearly 100,000 civilians fleeing to UNMISS bases around the country. The crisis has uprooted some 1.5 million people and placed more than 7 million at risk of hunger and disease.